
 

 
Acta del Consell de Barri i del debat PAM/PAD Sant Martí sobre la Convivència intercultural al barri Besòs 
Maresme 

 
Centre Cívic Besòs 
22-febrer 2016 
 
Equip Dinamitzador debat: Equip UPF 
 

Acta:  
 
Comença la sessió plenària:  
 
Es fa benvinguda. 
 
Des del districte, s’informa de la proposta del president d’associació de veïns que s’aprova sinò apareix cap altre 
candidat/da. Passaria a ser el president del Consell de Barri. 
Hi havia una petició anterior del Partit Popular sobre actualització de dades sobre habitatges buits i ocupats i es respon. 
Les que donaran són del 16 de febrer: 118 pisos ocupats i 142 pisos buits (69 de la banca). Del juny fins al desembre 
s’han recuperat 18 pisos; han deixat de ser ocupats. 
 
Un membre equip dinamitzador explica el procés del PAM i el PAD i la realització del debat sobre convivència 
intercultural del Besòs Maresme. Ja s’han realitzat algunes propostes pels dos plans. Està disponible el document de 
treball del PAD de Sant Martí les carpetes dels assistents. Actualment, s’ha obert un procés per a que la ciutadania valori 
les propostes realitzades i aportar-ne de noves. Això es el que es farà a la sessió d’avui. 
S’explica l’existència de la plataforma digital. Al mateix temps, trobades presencials algunes s’aprofiten els consells de 
barri per a treballar algunes d’aquestes temàtiques. 
De la jornada , es farà una acta i les propostes recollides seran pujades a la plataforma digital. Aquí ens centrarem a les 
propostes del barri i es valoraran les propostes que s’han realitzat per el districte.  
 
Maria Pastor, del Programa de Interculturalitat de l’Ajuntament de Barcelona fa una presentació sobre la temàtica.  
El programa depèn de l’àrea de drets i ciutadania de l’Ajuntament. S’explica la rellevància de la interculturalitat a 
Barcelona com a ciutat diversa. Existeix un 16% de població estrangera, sense nacionalitat espanyola. 25% fora de l’Estat 
espanyol. S’aporten dades de districte i del barri. El barri esta per sobre de la mitjana en població estrangera. Per aixó, 
es crea programa interculturalitat com actuació municipal. 
Missió del programa: igualtat drets i oportunitats, reconeixement diversitat, interacció positiva (relació i no només 
coexistència). Dimensions importants: participació diversa i fomentar el sentiment de pertinença. 
El PAM i el PAD tenen com a objectiu aquestes diverses accions per treballar la convivència intercultural. 
Actuacions del PAM a nivell ciutat: des de l’acollida a la convivència. Es remarquen 3 grans línees d’acció: treball amb 
joves, treballar-ho conjuntament amb la ciutadania (accions no només des de l’administració), i anar cap a la no 
discriminació (contra el racisme i la islamofòbia). 
 
Jordi Martín, conseller del Districte Sant Martí, presenta el tema en el barri del Besòs Maresme.       
Dóna dades i xifres del districte en l’origen de la població. El Besòs té un 30% de població estrangera, la mitjana esta al 
20%. El Besòs és el que mes població estrangera té del districte. Es donen dades exactes de proporció de població i per 
zones geogràfiques d’origen.  
Propostes d’actuació al PAD a Sant Martí: potenciar xarxes suport immigrants i enfortir plans comunitaris, realitzar actes 
interculturals i interreligiosos, crear un pont associatiu global (que entri més diversitat a entitats), projectes de 
sensibilització a les escoles. Estan totes a la plataforma digital i avui es pot millorar i fer-ne de noves. 
S’esmenten les intervencions que s’estan realitzant al barri.  
               
S’obre un torn de dubtes i aclariments:  
 
Un antic estudiant educació social diu que voldria algun detall de l’espai intercultural, algun exemple. 
 
Un altre veí diu que en el paper hi ha drets però no obligacions de certes persones (referint-se a persones estrangeres). 



 
Una veïna destaca que amb els mediadors ha millorat la convivència entre les diferents comunitats, tot i que diu que 
algunes comunitats no obeeixen certes obligacions. Es va millorant poc a poc.  
 
Un altre veí diu que li preocupa que pels Consells de Barri no es fiquen suficients cartells i la gent no s’entera. Participa 
en temes de voluntariat en el barri i diu que el debat que es farà s’hagués pogut fer com una jornada. Es necessari 
tractar alguns temes amb més profunditat. Crítica que no sabien que s’anava a tractar aquest tema i que la gent no té 
suficient material i preparació prèvia. Diu que no es tracta d’anar darrera de la gent que participi, que, en realitat, són 
processos. Ara risc d’anar massa ràpid.  
 
Una veïna pregunta quantes associacions  estan representades. 
 
Un veí diu que falta mes representació i jornades mñes profundes. Al·ludeix a quan la policia va venir a retirar 
mercaderies a gent de Senegal com si no fos coherent amb el que es diu de fer des del govern municipal,  
 
Jordi Martín respon:  
La setmana de la interculturalitat. Una tarda es va fer una visita a 4 centres de culte diferent. Si vol mes detall el Pere 
pot donar-lo.  
S’han convocat a totes les entitats censades al districte. 
No tornarà a passar que tots els cartells no arribin a totes les cases. 
No poden evitar que gent d’altres nacionalitats no vinguin, no els poden obligar. Diu que s’han fet bones propostes pel 
PAD. 
Els drets i els deures son els mateixos per tothom.  

 
Marc Andreu, conseller tècnic districte, complementa:  
Diu també que es el segon Consell de Barri des del govern de BComú i que hi ha mes gent que l’anterior i en aquest 
sentit diu que no ho estan fen tan malament. 
És un procés i aquesta reunió es una primera pedra. 
Les dades son tretes del Padró. 
Sobre la crítica a l’operació policial són aspectes que es poden debatre ara per grups. 
 
Es passa a explicar el treball en grups:  
Equip dinamitzador explica com es realitzaran 2 grups al voltant de 50 persones. Un grup treballarà temes de 
convivència, espai públic, a les cases i escales. El segon grup treballarà que es pot fer per apropar les diverses 
comunitats, la sensibilització, l’educació i la xarxa anti-rumors. 
Es recomana que la gent que ve d’entitats i espais es divideixi entre els dos grups.  
Les propostes del PAM estan penjades a les parets doncs no es podran abordar de manera específica, per manca de 
temps. Les del PADsi es treballarà a cada grup. 
 
Una veïna comenta que no cal fer grup i la dinamitzadora li respon que fa per facilitar la discussió. Tots els temes que 
surtin es recolliran i els dos grups s’ajuntaran després per compartir-les. A més, tot quedarà en l’acta.  
 
Es fa el treball en els 2 grups.  

Es torna al plenari i es presenten  els resultats del treball dels dos grups de treball. Problems i propostes:  

Grup 1 (més centrat en els problemes de convivència) 

Problemes:  

 Falta de participació d’altres comunitats en el debat i en general.  

 El problema són les màfies dels pisos ocupats, no les persones estrangeres.  

 Cal millorar la convivència en les escales. No hi ha respecte en moltes comunitats ni obligacions. A més es 

produeixen amenaces i ocupacions.  

 Incivisme de persones d’ètnia gitana i pakistaní.  

 Falta informació i difusió de debats com els d’avui. Cal més participació.  

 Falten especialistes sanitaris en el barri.  

 Existeixen problemes de salubritat degut al clavegueram i apareixen escarabats, rates i plagues.  

 Falten més mediadors en l’espai públic i en les comunitats.  



 Problemes a la via pública. Cal fer mediació i promoure la neteja i l’incivisme.  

 Existeixen plantacions de marihuana en els pisos. 

 Incivisme relacionat amb la drogoaddicció. És el tercer districte en delinqüència. La sal de venopuncíó.  

 Falten espais per jugar a pilota i una piscina pel barri.  

 Els bancs del carrer es fan servir per incivisme.  

Propostes amb més recolzament: 

 Mes mediació al barri per temes de incivisme, comunitats veïns, espai públic. Incloure oficina de mediació per a 

la convivència de comunitats d’escales.  

 Mes treball a escoles, patis escoles, utilitzar millor els equipaments que ja existeixen. 

 Posar una carpa de mediació enmig del barri. 

 Més inversió pública: clavegueram, cinema Pere IV, neteja, plagues d’escarabats i serveis públics en general 

(metro, mercat, poliesportiu, carrer, aceres). 

 Més presencia de guàrdia urbana i creació caserna a la zona de La Pau. 

 Establir mitjans de comunicació eficaços per difondre la realitat del Besòs-Maresme. Que l’Ajuntament i el 

districte posin mitjans (diari, ràdio, canal TV, web) per informar a la ciutadania i fer-los participar dels mitjans de 

decisió i actuació.  

 Més trobades entre diferents comunitats, més trobades com la del debat d’avui.  

Altres propostes:  

 Publicitar dins el barri l’existència d’un estudi (mapa d’olors) per trobar l’ origen de les males olors del Fòrum.  

 Pla de barri per reformar el clavegueram.  

 Autoorganització dels veïns/es per a fer pressió als incívics.  

 Aprofitar el cinema Pere IV per activitats i/o serveis pel barri. Residència gent gran.  

 Revisió i diagnòstic del clavegueram del c/Jaume Huguet 18. No hi ha sifons. Les clavegueres estan al mateix 

nivell que les sortides dels desguassos dels blocs. Hi ha rates, escarabats i olors insalubres.   

 Lluitar contra les plagues escarabats en el barri.  

 

Grup 2 (més centrat en el foment de la convivència i la sensibilització)  

Problemes: 

 Problemes de racisme i odi respecte a les persones de procedència africana amb pocs recursos.  

 En els casals de gent gran no hi ha gent d’altres cultures.  

 Manca de neteja i higiene al barri.  

 Hi ha solars que podrien ser aparcaments.  

 Molt atur i treball submergit. Caldrien més ajudes de l’Ajuntament i menys de l’església catòlica.  

 En moltes escoles barri existeix dificultat de pagaments de les famílies per l’atur i pobresa.  

 Manca de treball amb la comunitat gitana, o desinformació del que es fa amb ella. 

 Cal més educació cívica perquè es facin servir els contenidors adequadament.  

 Falta de coneixement de certes comunitats que, a vegades, són també grups molt tancats (exemple, amb la 

comunitat musulmana).  

 Manca d’informació de les raons per permetre una benzinera a Pere IV.  

 Mana d’interrelació entre el barri, el territori i la ciutat.  

 Degradació del barri i manca d’inversió pública (exemple, el CAP). Existeixen 16 blocs apuntalats.  

 Problemes amb grup de joves que es burlen de la gent gran. Demanda de patrulles.  

 Delinqüència al carrer Jaume Huguet i cada cop més.  

 Cal més participació democràtica dels veïns a l’Associació de Veïns/es del Besòs.  

 Més obertura de l’Ajuntament i creació d’espais comuns amb els veïns.  

 

Propostes: 

De les propostes del PAD en el grup es va plantejar:   



 Molt consens amb foment de programes educatius interculturals (ampli suport) 

 Potenciar les xarxes de suport i els programes comunitaris (ampli suport) 

 Foment actes interculturals i intereligiosos (meitat suport). 

 Treball amb comunitat gitana (menys suport).  

Noves propostes (ampli consens): 

 Més formació en convivència i interculturalitat. 

 Afegir línees a centres cívics pel treball intercultural.  

 Treballar en els casals de gent gran tema interculturalitat. 

 Aprofitar els recursos i treball ja existents al barri. 

 Cursos de formació i inserció laboral, foment dels bancs dels temps. 

 Creació o foment de d’Institut de la construcció per crear llocs de treball.  

 Donar suport a iniciatives que s’estan fent des del pla comunitari i associacions veïns. Exemple de les parelles 

lingüístiques, actes inter-religiosos, comissió de festes.  

 Fer jornades culturals dedicades a comunitats concretes i a la interculturalitat. 

 Ampliar el servei d’escola d’adults i formació del Martinet de nit 

 Millorar l’entorn de l’ambulatori del Besòs.  

 Utilitzar altres llengües majoritàries al barri. Aprofitar els locutoris i altres espais que en fan ús comunitats no 

autòctones per ficar anuncis/cartells en les llengües comunitat.  

 Més vigilància a Plaça Germans Serra. 

 Fomentar l’esport com a mesura d’integració. 

 Més neteja i més escombraries en els centres cívics.  

 Més informació del que es fa. Ficar pantalla gegant informativa en algun lloc cèntric.  

 Incentius positius a la gent i entitats que participin a jornades. Per exemple, marca de qualitat. 

 Fer estudi sobre qui es beneficia de les partides socials i serveis socials al Besòs-Mareme per mostrar que els 

que se’n beneficien són les comunitats estrangeres.  

 

S’obre un torn de paraules amb intervencions veïns/es:  

Un veí diu que no es pot acceptar que hi hagi un vicepresident que sigui antidemocràtic. No esta d’acord en potenciar 

convivència a través de religió. 

Una veïna diu que manquen d’especialistes en el centre del barri. Serveis massa llunyans. Insistir en l’ús del cinema Pere 

IV. 

Un altre veí diu que cal recordar la problemàtic en l’entorn de l’ambulatori del Besòs. Cal promoure més espais infantils i 

diversificar-los. Plaza Diagonal Mar molt allunyada. Fer dos residències per la gent gran. Calen inversions 

descentralitzades en el barri. IVI molt alt. 

Un altre veí comenta que volen pla de reconstrucció edificis i no re-habilitació. Esmenta problemàtica amb una 

associació de veïns. 

Un altre veí comenta que cal fer conèixer la realitat de la mina. Cal promoure la memòria històrica.  

Un altre veí comentar que al darrer consell de barri es van fer moltes propostes que no es compleixen 

Des del districte es respon:  

Es diu que seguiran insistint a la Generalitat sobre les residències però es recorda que no és competència seva. Es 

reitera de nou la sensació de barri abandonat i la necessitat de resoldre els problemes de convivència, no només 

intercultural.   

Es recorda que s’està engegant el Pla de barris i l’estratègia eix Besòs, però que es un projecte que cal temps. No es 

d’avui per demà.  



Es respon que les propostes del darrer Consell s’han fet servir per nodrir el PAD. Es crearà el Consell sectorial de 
memòria històrica i cultura. També s’informa que en el Festival Grec i les Festes de la Mercè es faran activitats 
descentralitzades al barri. 
 
S’informa del proper debat sobre la pacificació de la Meridiana.  
Es tanca la sessió.  
 
 
 
Resum del  full d’inscripció Debat Convivència Intercultural/Consell de Barri Besòs-Maresme 

NOTA: no totes les persones que van assistir es van apuntar al full d’inscripció, en alguns moments de la sessió hi havia 

entre 100-120 persones. 

Total persones inscrites en el full inscripció 71 
 

Sexe Dona:41 
Home: 30 

Edat Fins 25: 1 
26-45: 12 
46-65: 21 
+ de 65: 30 
NC:7 

Barri on viu a Sant Martí o fora del districte Besòs i el Maresme: 44 
Poblenou:  4 
Sant Martí de Provençals: 6 
La Verneda i La Pau: 1 
Diagonal Mar i Front Marítim/Zona 
Fòrum: 3 
El Clot: 1 

Sants-Montjuïc:1 
Les Corts: 1 
Sant Pere: 1 
Horta: 1 
Raval: 1 
Porta: 1 
NC/NS: 6 

En representació entitat o no Ciutadania organitzada: 23   
(associacions veïns, Casal municipal, 
AMPAs, Consellers districte/partits-
BComú, CUP, Ciutadans, PP, Biblioteca, 
Associació dones, projecte ANNISA, 
gent gran, Ambar Prim) 
 
Ciutadania a títol individual: 48 

 
 
 
Nacionalitat 

Espanyola: 59 
Catalana: 4 
Pakistaní: 1 
USA:1 
NC: 6 

 

 


